家具特色 Furniture

本館家具由日本知名家具設計師藤江和子操刀設計,其中書架及窗邊閱覽桌 採用竹集成材製作,以竹材原色為基調,呈現自然純樸、大地共生的意象。 由本校實驗林管理處木材利用實習工廠研發技術,與國內竹藝家劉文煌合作 生產。櫃檯、燈具、椅凳、期刊陳列架等則以白色系為主,素雅簡潔,線條 收邊獨特,皆與建築相互輝映。

The furniture was designed by Japanese designer Kazuko FUJIE. The bookshelves and reading tables by the windows are crafted from laminated bamboo. This was achieved through the collaborative efforts of the NTU Experimental Forest and bamboo artist Wen-Huang Liu. The counters, light fixtures, leather chairs, and periodical display racks are primarily designed in white tones, harmonizing seamlessly with the architectural structure.



■ 燈具 Light fixtures

各式燈具造型簡潔素雅,天花板圓盤燈光提供間接照明,搭配窗邊 閉覽桌T型燈,營造出空間的溫暖氛圍。

The various light fixtures feature simple and elegant designs. Disc-shaped ceiling lights provide indirect illumination, complemented by T-shaped lamps on the reading tables, creating a warm atmosphere within the space.



■ 竹集成材書架 Shelves

結合林立的樹狀結構,書架以螺旋曲線配置。660組優美流線的書架 穿插在柱與柱之間,並利用高低層次變化,打造如森林般的空間感受。

In response to the tree structures, the 660 sets of curving shelves weave elegantly between the columns to create a forest-like flow of space with differences in height.



竹製閱覽椅 Chairs

椅背造型呼應天花板,鏤空處方便提取,並可掛置個人提袋,美觀與實 田兼目。

The back design of the bamboo chairs echoes the ceiling, with cut-out sections for easy handling and the convenience of hanging personal bags. It combines aesthetics with practicality.

白色皮革沙發 Bench

手工縫製耐磨牛皮沙發,內部為鋼板骨架,堅固耐用。配合整體家 具簡潔線條,提供讀者閱讀之餘休憩放鬆之處。

The bench is hand-stitched with durable leather and features a steel frame interior, ensuring sturdiness and durability. It provides readers with a cozy spot to relax and unwind while enjoying their reading.





https://web.lib.ntu.edu.tw/koolib/



本館概要 About

國立臺灣大學社會科學院遷回校總區政策,溯及1982年校務發展委 員會確定預定地,1998年通過遷建規畫。歷經12年籌備,於2010年3 月2日舉行新大樓工程動土典禮,2014年9月15日正式啟用。過程承 蒙校友與企業界的鼎力捐助,其中新大樓四大捐款者之一的辜振甫名 譽博士及其家族,對社科院大樓興建與圖書館設計裝修慷慨捐款,造 福後進,故將圖書館命名為「辜振甫先生紀念圖書館」以茲感念。

Koo Chen-Fu Memorial Library opened on September 15, 2014. It is part of the building of College of Social Sciences. The library's name is dedicated to the memory of the alumnus Dr. Koo Chen-fu for his and his family's generous donations.

館藏特色 Collections

本館承繼日治時代臺北高等商業學校及臺北帝國大學之法政經濟相關資 料,於1947年1月臺大法學院接收位於徐州路的臺灣省立法商學院之際, 館藏即初具規模。2014年隨社會科學院遷回校總區,館藏日益豐富,目前 典藏圖書約有13萬餘冊、期刊600餘種、日治舊籍近10萬冊。

The library holds more than 230,000 printed volumes and over 600 journals to support teaching and research. The library collections originally came from the Taihoku College of Commerce and the social sciences collection of Taihoku Imperial University when the College of Law was established in 1947.



學科館員服務 Subject Librarians

為瞭解學院師生的需求,並確保圖書館服務品質,特設置學科館員擔任館 方與系所間溝通的窗口。學科館員主要任務為:系所師生聯繫、傳達服務 新知、提供參考諮詢、圖書館利用指導、充實學科主題館藏資源等。

To better understand the needs of faculty and students and enhance the quality of library services, subject librarians have been designated as liaisons between the library and academic departments. The primary responsibilities of subject librarians are promoting library services, providing reference services, user education programs, and collection development services.

建築與空間 Building and Space

本大樓係由日本知名建築師、2013年普立茲克建築獎得主伊東豊雄設計。圖書 館位於中央樓層B1F至2F,總樓板面積為4.645平方公尺。其中最富設計精髓的 一樓開架閱覽室,為長寬各約50公尺、挑高近6公尺的通透空間。由88根樹狀柱 結構支撐,穿插130座弧形天窗,搭配竹集成材的書架及家具,打造一座宛如森 林般的閱覽空間,冀讓讀者重拾閱讀的靜思,也蘊含培養社會科學學者寬廣視野 的期待。

This building was designed by the renowned Japanese architect Toyo Ito, the 2013 Pritzker Architecture Prize laureate. The library is located at the center of the building, from B1F to 2F, with a floor area of 4,645m2. The open shelf area is supported by 88 tree-like columns and interspersed with 130 uniquely shaped skylights, featuring bookshelves and furniture made of laminated bamboo. This creates a reading environment reminiscent of a forest.



屋頂與草坪 Rooftop and Courtyard

巧妙融合。

The landscape on the library's south side echoes the Voronoi curves of the library's green rooftop, realizing the perfect fusion between the architecture and the environment.





一樓閱覽室利用地坪預埋冷凝管,以輻射 原理將冷空氣散佈到讀者所處最適高度範 圍內,營造節能又舒適的閱覽環境。

The floor radiant cooling system pumps cooling air through pre-buried condensation pipes and air vents.



樹狀柱與天窗 Tree-like Structure & Roof Glass Skylight 一樓閱覽室以88根錯落的螺旋樹狀柱,穿插130座不規則弧形天窗, 構成森林圖書館之空間主調。

The library building comprises 88 tree-like structures, with warm sunlight cascading through 130 irregular skylights. Readers can enjoy reading in the forest of knowledge.





清水混凝土 Exposed Concrete Structure

圖書館教育棟以清水混凝土建造而成, 為呈現混凝土質樸的原始樣貌,澆灌過 程必須非常謹慎。

The library's classroom building is constructed using exposed concrete, carefully designed to showcase the material's natural and unadorned appearance. The pouring process must be conducted with great precision to achieve this effect.